

## **ABSTRAK**

Skripsi dengan judul “Implementasi Peraturan Daerah Kabupaten Tulungagung Nomor 7 Tahun 2012 Tentang Penyelenggaraan Ketertiban Umum Terhadap Fenomena Penggunaan Trotoar Sebagai Kepentingan komersial Studi Kasus di Kabupaten Tulungagung” ini disusun oleh Yusuf Nur Masruri dengan NIM. 126103212175, pembimbing Dr. Syamsul Umam S.H.I., M.H.

Kata kunci: Penyelenggaraan Ketertiban Umum, Kepentingan komersial, Peraturan Daerah Kabupaten Tulungagung Nomor 7 Tahun 2012

Penelitian ini dilatar belakangi dengan banyaknya trotoar di Kabupaten Tulungagung yang digunakan untuk kegiatan komersial, sehingga dalam hal ini bertentangan dengan Peraturan Daerah Kabupaten Tulungagung Nomor 7 Tahun 2012 Tentang Penyelenggaraan Ketertiban Umum, sehingga hal tersebut menjadikan dasar peneliti tentang bagaimana implementasi Peraturan Daerah berjalan dalam penyelenggaraan Ketertiban Umum Terhadap Fenomena Penggunaan Trotoar Sebagai Kepentingan komersial di Kabupaten Tulungagung.

Rumusan Masalah yang digunakan dalam penelitian ini adalah :1) Bagaimana Implementasi Peraturan Daerah kabupaten Tulungagung Nomor 7 Tahun 2012 Tentang Penyelenggaraan Ketertiban Umum Terhadap Fenomena Penggunaan Trotoar Sebagai Kepentingan Komersial di Kabupaten Tulungagung? 2) Bagaimana kendala Implementasi Peraturan Daerah Kabupaten Tulungagung Nomor 7 Tahun 2012 Tentang Penyelenggaraan Ketertiban Umum Terhadap Fenomena Penggunaan Trotoar Sebagai Kepentingan Komersial di Kabupaten Tulungagung?

Metode penelitian yang digunakan peneliti adalah pendekatan kualitatif yuridis-empiris dan jenis penelitian deskriptif kualitatif. Teknik pengumpulan data yang digunakan dalam penelitian ini berupa wawancara, observasi dan dokumentasi. Sedangkan analisis data menggunakan tahapan pengumpulan data, pengolahan data, penyajian data dan penarikan kesimpulan.

Adapun hasil penelitian ini adalah, 1) Implementasi Peraturan Daerah Kabupaten Tulungagung Nomor 7 Tahun 2012 tentang Penyelenggaraan Ketertiban Umum, khususnya terkait penggunaan trotoar untuk kepentingan komersial, telah dijalankan oleh Satuan Polisi Pamong Praja. Penegakan ketertiban dilakukan oleh Satuan Polisi Pamong Praja, namun pelaksanaannya belum sepenuhnya optimal. Salah satu kendala utama adalah belum dilaksanakannya tindakan yustisi terhadap pelanggar, sehingga implementasi Pasal 31 ayat 1 dalam Peraturan Bupati tersebut belum terealisasi secara penuh 2) Kendala dalam implementasi Peraturan Daerah Kabupaten Tulungagung Nomor 7 Tahun 2012 terkait penggunaan trotoar untuk kepentingan komersial disebabkan oleh faktor internal dan eksternal.

## **ABSTRACT**

This thesis, entitled “Implementation of Regional Regulation of Tulungagung Regency Number 7 of 2012 Concerning the Administration of Public Order in Response to the Phenomenon of Sidewalk Usage for Commercial Purposes: A Case Study in Tulungagung Regency”, was written by Yusuf Nur Masruri, Student ID Number 126103212175, under the supervision of Dr. Syamsul Umam, S.H.I., M.H.

**Keywords:** Public Order Administration, Commercial Interests, Regional Regulation of Tulungagung Regency Number 7 of 2012

This research is motivated by the widespread use of sidewalks in Tulungagung Regency for commercial activities, which contradicts Regional Regulation of Tulungagung Regency Number 7 of 2012 concerning the Administration of Public Order. This situation forms the basis for the researcher to examine how the implementation of the Regional Regulation functions in maintaining public order with regard to the phenomenon of sidewalk usage for commercial purposes in Tulungagung Regency

The research problem statements addressed in this study are: 1) How is the implementation of Regional Regulation of Tulungagung Regency Number 7 of 2012 concerning the Administration of Public Order in response to the phenomenon of sidewalk usage for commercial purposes in Tulungagung Regency? 2) What are the obstacles in the implementation of Regional Regulation of Tulungagung Regency Number 7 of 2012 concerning the Administration of Public Order in response to the phenomenon of sidewalk usage for commercial purposes in Tulungagung Regency?

The research method used by the researcher is a qualitative juridical-empirical approach with a descriptive qualitative research type. The data collection techniques employed in this study include interviews, observation, and documentation. Meanwhile, data analysis is carried out through the stages of data collection, data processing, data presentation, and drawing conclusions.

The findings of this study are as follows: 1) The implementation of Regional Regulation of Tulungagung Regency Number 7 of 2012 concerning the Administration of Public Order, particularly regarding the use of sidewalks for commercial purposes, has been carried out by the Civil Service Police Unit (Satpol PP) in accordance with the guidelines stated in Tulungagung Regent Regulation Number 10 of 2016. The enforcement of public order follows established procedures; however, its implementation has not been fully optimal. One of the main issues is the absence of judicial (yustisi) actions against violators, resulting in the incomplete realization of Article 31 paragraph 1 of the Regent Regulation. 2) The obstacles in implementing Regional Regulation Number 7 of 2012 related to the commercial use of sidewalks stem from both internal and external factors. Internal factors include the limited number of Satpol PP personnel relative to the vast operational area, as well as inadequate operational facilities that require updating. External factors involve resistance from violators in the form of both physical and verbal aggression, as well as a lack of public support. Satpol PP often finds itself in a dilemma, as their actions are frequently perceived as wrong from certain segments of society whether they act or choose not to act.

## المخلص

أُعِدَّتْ هذه الرسالة الجامعية بعنوان: "تطبيق اللائحة المحلية لمحافظة تولونغ اغونغ رقم 7 لسنة 2012 بشأن تنظيم النظام العام تجاه ظاهرة استخدام الأرصفة لأغراض تجارية (دراسة حالة في محافظة تولونغ اغونغ)" من قِبَل يوسف نور مسروري، رقم القيد 126103212175، تحت إشراف الدكتور شمس الأمام، حاصل على شهادة S.H.I., M.H.

**الكلمات المفتاحية:** تنظيم النظام العام، المصالح التجارية، اللائحة المحلية لمحافظة تولونغ اغونغ رقم 7 لسنة 2012

هذا البحث مستندٌ إلى كثرة الأرصفة في محافظة تولونغ اغونغ التي تُستخدم لأغراض تجارية، مما يتعارض مع اللائحة المحلية لمحافظة تولونغ اغونغ رقم 7 لسنة 2012 بشأن تنظيم النظام العام، وهذا ما جعل الباحث يركز على كيفية تنفيذ اللائحة المحلية في تنظيم النظام العام تجاه ظاهرة استخدام الأرصفة لأغراض تجارية في محافظة تولونغ اغونغ

صياغة المشكلة المستخدمة في هذا البحث هي: (١ كيف يتم تطبيق اللائحة المحلية لمحافظة تولونغ اغونغ رقم 7 لسنة 2012 بشأن تنظيم النظام العام تجاه ظاهرة استخدام الأرصفة لأغراض تجارية في محافظة تولونغ اغونغ؟) (٢ ما هي المعوقات التي تواجه تنفيذ اللائحة المحلية لمحافظة تولونغ اغونغ رقم 7 لسنة 2012 بشأن تنظيم النظام العام تجاه ظاهرة استخدام الأرصفة لأغراض تجارية في محافظة تولونغ اغونغ؟)

طريقة البحث المستخدمة من قِبَل الباحث هي منهجٌ نوعيٌّ قانوني-تجريبي، ونوعُ البحث وصفيٌ نوعيٌّ. وتقتبأ جمع البيانات المستخدمة في هذا البحث هي المقابلات، والملاحظة، والتوثيق. أما تحليل البيانات فيتم من خلال مراحل جمع البيانات، ومعالجتها، وعرضها، واستخلاص النتائج.

نتائج هذا البحث هي: (١) تمّ تنفيذ لائحة محافظة تولونغ اغونغ رقم 7 لسنة 2012 بشأن تنظيم النظام العام، وخاصة فيما يتعلق باستخدام الأرصفة لأغراض تجارية، من قبل وحدة شرطة النظام العام وفقاً للإرشادات الواردة في لائحة محافظ تولونغ اغونغ رقم 10 لسنة 2016. يتم تطبيق النظام من خلال الإجراءات المحددة، إلا أن التنفيذ لم يكن كاملاً بعد. إحدى العقبات الرئيسية هي عدم تنفيذ الإجراءات القضائية ضدّ المخالفين، مما أدى إلى عدم تحقيق المادة 31 الفقرة 1 من لائحة المحافظ بشكلٍ كاملٍ (٢) تواجه تطبيق لائحة محافظة تولونغ اغونغ رقم 7 لسنة 2012 المتعلقة باستخدام الأرصفة لأغراض تجارية عقباتٍ داخلية وخارجية. تشمل العقبات الداخلية قلة عدد أفراد وحدة شرطة النظام العام مقارنةً بمساحة المنطقة الواسعة، وكذلك ضعف التجهيزات التشغيلية التي تحتاج إلى تحديث. أما العقبات الخارجية فتشمل مقاومة المخالفين التي تتمثل في العنف الجسدي واللفظي، بالإضافة إلى نقص دعم المجتمع. كثيراً ما تجد وحدة شرطة النظام العام نفسها في موقفٍ محيرٍ لأن تصرفاتهم يُنظر إليها على أنها خاطئة من قبل بعض فئات المجتمع، سواء حين يتصرفون أو حين يمتنعون عن التصرف.